
Presentació jornada Vitivinicultura DO als PPCC 

Bon dia. 

La secció de Viticultura i Enologia de la ICEA: som un grup interdisciplinari i 

de trobada de tècnics i professionals interessats en la recerca i 

desenvolupament de la vitivinicultura, en el seu coneixement i la seva 

transferència. Amb la voluntat de complementar i col·laborar en la tasca 

dels centres de R+D, entitats del sector, institucions públiques al servei 

d’aquest sector tan important de la nostra agricultura. 

Al llarg dels 25 anys d’existència de la secció, s’ha fet un treball important en 

la recerca històrica i en el coneixement de les principals varietats autòctones 

i tradicionals de Catalunya i del conjunt dels països catalans. 

Les condicions edafo-climàtiques idònies per a la viticultura als països 

catalans donen lloc a una gran diversitat de terrers que permeten l’obtenció 

d’un gran ventall de diferents tipus de vins. Però, alhora, aquests territoris 

tenen molts elements comuns i compartits al llarg de la història. Des de 

varietats de raïm i pràctiques agronòmiques fins a sistemes d’elaboració dels 

vins.  

En totes aquestes zones s’ha optat per vins de qualitat i, per aquest motiu 

s’hi han creat i desenvolupat moltes denominacions d’origen, lligades als 

diferents terrers i a les característiques concretes de la seva vitivinicultura. 

Les DO in les IGP són el model majoritari en la vitivinicultura dels Països 

Catalans i han afavorit el seu desenvolupament i valoració. Òbviament, però, 

han d’anar evolucionant i adaptant-se als temps, a les noves tecnologies, a 

la globalització i al canvi climàtic que s’està produint.  

És evident que els mercats evolucionen i que els gustos dels consumidors 

canvien. A més, les nostres zones vitícoles estan patint clarament les 

conseqüències del canvi climàtic., cosa que representa nous reptes per al 

sector i les seves DO. 

Som plenament conscients, que el sector està passant uns temps difícils, 

especialment aquest any a causa de la sequera extrema, i esperem que 

aquesta situació millori, però és clar que s’haurà de treballar molt per a fer 

front i adaptar-se al canvi climàtic que ja tenim a sobre. 



Els nostres països, tan a prop però no sempre prou coneguts entre 

nosaltres. Els homes i dones del temps ens informen en els telenotícies del 

temps que hi fa i que hi farà cada dia. També tenim la sort de comptar amb 

uns mitjans públics (i algun de privat) de comunicació que, amb els seus 

corresponsals, ens informen de l’actualitat. Però en molts altres àmbits 

tenim mancances importants en el coneixement de les nostres realitats. 

Per tot això, des de la secció de Viticultura i Enologia de la ICEA, hem 

apostat per l’organització d’aquesta jornada amb representants i 

coneixedors de les DO de diferents zones dels PPCC, per parlar de la seva 

història, la situació actual de la seva vitivinicultura, els reptes als quals 

s’enfronta i les seves estratègies de futur. 

Agraïm als ponents provinents dels diferents territoris la seva participació en 

aquesta jornada, al IEC el seu suport, a les cellers i DO que han portat els 

seus vins, i a l’INCAVI la seva col·laboració. La seva directora general farà la 

cloenda. 

Presentació dels ponents: 

Evolució històrica de la vitivinicultura dels Països Catalans com embrió de les 

nostres denominacions d’origen 

J. Ma. Puiggròs, enginyer tècnic agrícola, historiador i doctor en història per 

la UB, que ha estat el coordinador de la secció durant 25 anys, i que ha fet 

un important treball de recerca en l’àmbit de la història de les nostres 

varietats autòctones i tradicionals, ens parlarà de “L’Evolució històrica de la 

vitivinicultura dels PPCC com embrió de les nostres DO” 

La vitivinicultura amb DO al Principat: situació actual i futura 

Anton Castellà. Enginyer Tècnic Agrícola, Enginyer Agrònom i Llicenciat en 

Enologia. Des del 2006 és el secretari de la DO Catalunya. A més, des del 

2015 és membre del Panel de Tast Oficial de Vins de Catalunya de l’INCAVI. 

Ha estat professor associat de la facultat d’Enologia de la URV. Te una llarga 

experiència en la vitivinicultura de casa nostra i les seves DO. 

La vitivinicultura amb DO al País Valencià: situació actual i futura. 

Joan Martin te un extensíssim CV, fill de viticultors, enòleg, màster Tastavins, 

fundador i president de l’Aula Vinícola. Ha escrit molts llibres, entre ells: Els 



Vins de l’Arc Mediterrani, Valencians contra la Fil·loxera, Por una nueva 

ordenación del territorio vitivinícola de la Comunitat Valenciana, los 

Supervinos, Los Mejores vinós del super, El cava un vino feliz y 

mediterraneo, i més de 2.000 articles. També ha col·laborat amb Canal 9 de 

TV.. També és Chevalier de l’Ordre de Marit Agrícola del Ministeri 

d’Agricultura de França. 

La vitivinicultura amb DO a les Illes Balears: situació actual i futura. 

Antoni Bennàssar, president de la DO Pla i Llevant de Mallorca, llicenciat en 

Biologia per la UB, Dr. En Biologia per les UIB, va ser vicerector UIB. 

La vitivinicultura amb DO a la Catalunya Nord: situació actual i futura. 

Fabrice Rieu, ve de la Catalunya Nord, però els seus avantpassats provenen 

del Principat i hi arriben el 1835. Llicenciat en Dret Internacional i Europeu, 

va iniciar la seva carrera professional a l’OIV a París, propietari de l’empresa 

vinícola Albera, te vinyes als peus del Canigó, membre del CIVR, del que n’és 

l’actual Tresorer, hi n’ha estat president i vicepresident, i és el creador i 

president des de 2018 del Concurs Internacional de les Garnatxes del Món. 

Presentació del tast de vins dels quatre territoris. 

Montse Nadal, companya de la secció de Viticultura i Enologia de la ICEA, 

llicenciada en ciències Biològiques UB, Enginyer Tècnic Agrícola per la UPC, 

professora de l’àrea de viticultura en la Facultat d’Enologia de Tarragona 

1998-2019. Membre dels panels de tasts de les Do de Tarragona, Conca de 

Barberà DOQ Priorat i dels premis Vinari 

 

Salvador Puig, coordinador de la Secció de Viticultura i Enologia de la ICEA 

Barcelona, 17 de novembre de 2023 

 

  


